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DAMES EN HEREN, 

De Commissie voor Werkgelegenheid en Economi-
sche Aangelegenheden besprak op 20 en 27
november 1998 het ontwerp van decreet houdende
bepalingen tot begeleiding van de begroting 1999.

De bespreking had meer bepaald betrekking op de
Hoofdstukken VII – Terugvordering van over-
heidssteun (Artikel 34, §§ 1 en 2 – bevoegdheden
van de Vlaamse minister-president) en Hoofdstuk
VIII – Vlamivorm (Artikelen 35 tot 40 – bevoegd-
heden van de heer Eric Van Rompuy, Vlaams
minister van Economie, KMO, Landbouw en
Media).

Het verslag is opgesplitst in twee delen :

DEEL I : Bevoegdheden van de heer Eric Van
Rompuy, Vlaams minister van Econo-
mie, KMO, Landbouw en Media –
Hoofdstuk VIII – Vlamivorm

De bespreking hiervan had plaats op 20 november
1998

DEEL II : Bevoegdheden van de Vlaamse minis-
ter-president – Hoofdstuk VII – Terug-
vordering van overheidssteun

De bespreking hiervan had plaats op 26 november
1998

DEEL I : BEVOEGDHEDEN VAN DE
VLAAMSE MINISTER VOOR ECO-
NOMIE, KMO, LANDBOUW EN
MEDIA

HOOFDSTUK VIII  –  VLAMIVORM (Artikelen
35 tot 40)

1. Toelichting door de heer Eric Van Rompuy,
Vlaams minister van Economie, KMO, Land-
bouw en Media1

De minister licht artikelen 35 tot 40 toe als volgt.
Voor Vlamivorm is een krediet van 3 miljard frank
uitgetrokken op de begroting 1999.

1 De toelichting van de minister werd uitgewerkt in een
technische nota die is opgenomen als bijlage bij dit ver-
slag.

De belangrijkste innovatie in het beleid is de tege-
moetkoming van de Vlaamse regering aan de nood
aan extra vorming in de ondernemingen.

De Vlaamse regering is met de Europese Commis-
sie de verbintenis aangegaan om daarvoor de nodi-
ge kredieten uit te trekken en de nodige maatrege-
len te treffen.

In 1998 is een krediet van 500 miljoen frank uitge-
trokken, in 1999 is een krediet van 1,2 miljard
frank voorzien en in het jaar 2000 een krediet van
1,5 miljard frank.

En op de begroting Economie is een krediet inge-
schreven van 70 miljoen frank voor de hervorming
van het VIZO.

De minister merkt op dat er een onderscheid dient
gemaakt tussen de vorming bestemd voor perso-
nen wier integratie op de arbeidsmarkt thans pro-
blematisch is, en voor de vorming van de werkne-
mers in de bestaande ondernemingen. Beide ele-
menten verdienen een evenwaardige bezorgdheid.

Wat de financiering van Vlamivorm betreft, stipt de
minister aan dat dit gebeurt via het bestaande
decretale kader, nl. Vlaminov. Vlaminov is een suc-
ces geworden, zoals blijkt uit het feit dat 11.000
ondernemingen een beroep hebben gedaan op de
lastenverlaging via Vlaminov.

Een van de knelpunten was evenwel dat de lasten-
verlagende maatregelen, mits behoud van de werk-
gelegenheid in de ondernemingen, slechts post fac-
tum werden toegekend. Met Vlamivorm wordt een
beleid ex ante gevoerd, vermits Vlamivorm steeds
resulteert in een vermindering van de onroerende
voorheffing voor kleine ondernemingen met een
bedrag van 25.000 frank per werknemer en voor de
grote ondernemingen met een bedrag van 10.000
frank per werknemer, telkens mits naleving van de
verplichting door de onderneming van het behoud
van de werkgelegenheid.

Dit bedrag zal tijdens het komende begrotingsjaar
besteed worden aan vorming. Zoals Vlaminov is
Vlamivorm van toepassing op de sectoren indus-
trie, bouw en transport. Het toepassingsgebied van
het Vlaminovdecreet werd wel enigszins verruimd,
zodanig dat wat Vlamivorm betreft, kan worden
gesteld dat hierbij 50.000 extra werknemers zijn
betrokken.

De sector transport omvat nu ook het vervoer van
personen en koeriersdiensten. Ook interimbureaus
en de informaticasector kunnen van de regeling
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genieten. Concreet impliceert dit dat een onderne-
ming die haar werkgelegenheid heeft in stand
gehouden van een vermindering zal genieten van
de onroerende voorheffing in de loop van de
maand mei. Het bedrag van deze vermindering
dient het bedrijf te reserveren voor extra-vorming
van de werknemers, bovenop het bedrag dat voor
vorming en opleiding (interne of externe vorming).
Wat de draagwijdte van het begrip vorming betreft,
dient verwezen naar de rubrieken 580 en 581 in de
sociale balans.

Bedrijven kunnen participeren aan vormingsplan-
nen binnen de sector, ze kunnen er ook van afwij-
ken of ze kunnen zelfs een eigen vormingsaanbod
ontwikkelen. Ondernemingen met meer dan vijftig
werknemers moeten een vormingsplan opstellen
en dit mededelen aan de ondernemingsraad ; klei-
nere bedrijven moeten ter zake de nodige informa-
tie mededelen aan de Vlaamse overheid. Na een
jaar werking zal een controle worden doorgevoerd
of de vormingssteun effectief werd aangewend
m.b.t. vorming en opleiding, zoniet zullen de bedrij-
ven de subsidie moeten terugbetalen.

2. Bespreking

– Algemene bedenkingen en appreciatie

De heer Leo Cannaerts spreekt zijn waardering uit
over Vlamivorm dat de opvolger is van Vlaminov.
Dit is een tegemoetkoming voor het bedrijfsleven
vanuit het Vlaamse niveau, terwijl het federale op
dat vlak aanvankelijk achterbleef. Nu is er ook op
het federale niveau in een tegemoetkoming voor-
zien, via de programmawet. Spreker ervaart het als
positief dat men nu de nadruk legt op vorming. Hij
ziet dit als de beste garantie voor de continuïteit
van de tewerkstelling.

De heer De Roo ziet de voorliggende tekst als een
belangrijk voorontwerp. In het kader van de Euro-
pese richtsnoeren werd Vlaanderen aangespoord
meer inspanningen te doen inzake vorming voor
werkenden en werkzoekenden.

De heer Paul Deprez vindt het goed dat er een
voorwaarde voor opleiding ingebouwd wordt in de
terugbetaling van de onroerende voorheffing. Vor-
ming moet tot de bedrijfscultuur gaan behoren.
Promotie zal noodzakelijk zijn om de bedrijven te
overtuigen om deze middelen aan te vragen. De
gelden moeten immers integraal aan vorming
besteed worden.

De heer Karel De Gucht stelt dat hij Vlaminov een
draak vond, en dat Vlamivorm een veelkoppige
draak is. Het verband tussen de vereiste van vor-
ming en de onroerende voorheffing is hem immers
niet duidelijk. Hij vraagt zich af of er dan geen vor-
ming nodig is in bedrijven waar er geen onroeren-
de voorheffing moet betaald worden. Hij ziet wel
twee politieke redenen waarom de maatregel deze
vorm heeft aangenomen. Vooreerst gaan de socia-
listen enkel nog akkoord met iets in de stijl van
Vlaminov, op voorwaarde dat er het schaamlapje
van de vorming aan verbonden is. Bovendien slaagt
Vlaanderen er niet in de Europese middelen waar-
in voorzien is voor doelstelling 4 zinvol te gebrui-
ken.

De heer Jos Stassen zegt dat Vlaminov het resul-
taat was van een politiek akkoord en een uitloper
van Marivlam, maar economisch geen bijkomende
waarde had. Vlaanderen hoort niet bij de koplo-
pers van Europa op gebied van vorming. De
belangrijkste kritiek van Agalev op Vlaminov was
dat investeren in bedrijven beter via vorming zou
gebeuren. In die zin krijgt zijn fractie nu gelijk.

Volgens hem was er beter gesproken over Vormi-
nov. Eerst was het de bedoeling om de bedrijfslas-
ten omlaag te krijgen langs de omweg van investe-
ringen en nu via vorming. De techniek die gebruikt
wordt, namelijk de omweg langs de onroerende
voorheffing, heeft echter geen enkel economisch
nut.

De heer Bogaert vindt Vlamivorm een goedbe-
doelde inspanning, maar hij vreest dat men dezelf-
de weg opgaat als met Vlaminov : dat was een
geschenk achteraf aan de bedrijven, waarvan geen
dynamisch, arbeidsscheppend elan uitging. Is men
met Vlamivorm ook niet al te zeer in de marge
bezig ? Om te beginnen is het een ingewikkelde
constructie met een nodeloze omweg via de onroe-
rende voorheffing.

De voorzitter wijst erop dat in de volgende regeer-
periode Vlaanderen misschien over meer fiscale
autonomie zal beschikken. De koppeling aan de
onroerende voorheffing, die inderdaad omslachtig
is, zal dan kunnen vervangen worden door een effi-
ciënter instrument. Over de koppeling van lasten-
verlaging aan inspanningen voor vorming en oplei-
ding zijn alle partijen het eens. In de komende
jaren zal het beleid hoe dan ook hierop gericht
zijn. Het is dan ook noodzakelijk om de onderne-
mingen te stimuleren om zich hierop voor te berei-
den.
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Minister Van Rompuy repliceert dat hij, om enige
continuïteit te waarborgen, wil dat Vlaminov, dat
een decretale basis heeft, in elk geval behouden
blijft als vehikel. Het zou tijdrovend zijn om van
een totaal nieuw decreet te vertrekken. Hij vindt
trouwens dat de vraagstellers de resultaten van
Vlaminov al te zeer minimaliseren. De cijfers
bewijzen het succes van de formule  : de 11.000
aanvragen voor een Vlaminov-tegemoetkoming
komen neer op een bedrag van 2 miljard frank, wat
overeenkomt met wat aanvankelijk begroot was.
Dit is toch een flinke zuurstofinjectie voor de
bedrijven. Vlaminov is daarenboven gemakkelijk
hanteerbaar voor de bedrijven en gemakkelijk con-
troleerbaar door de administratie. Die principes
worden nog versterkt in Vlamivorm, evenals de
procedurele snelheid.

Om ook de nieuwe maatregel financieel beheers-
baar te maken, blijft de koppeling aan de onroe-
rende voorheffing bestaan. Het blijft dus gaan om
een lastenverlaging, een principe dat al was goed-
gekeurd door de Vlaamse regering en de Vlaamse
sociale partners. Ook het federale sociale akkoord
koppelt lastenverlaging aan vorming. De gouden
driehoek vorming-lastenverlaging-tewerkstelling
wil de regering in geen geval opgeven.

Een snelle uitvoering is belangrijk.

Vervolgens onderstreept de minister dat Vlami-
vorm wel degelijk een ex-ante maatregel is. Nadat
ondernemingen bewezen hebben te voldoen aan
de vereisten op het vlak van werkgelegenheid en
onroerende voorheffing, krijgen ze middelen om
extra vorming te organiseren. Achteraf moeten ze
bewijzen dat ze hiervoor een extra inspanning gele-
verd hebben.

De minister wijst erop dat het financieel plaatje
van Vlaminov neerkomt op 2 miljard frank. De
vermindering van de onroerende voorheffing was
op dat ogenblik geplafonneerd tot vier miljoen
frank per onderneming. Deze beperking wordt
thans door het programmadecreet 1999 weggeno-
men. Thans mag er over een periode van drie jaar
per onderneming maximaal 2,5 miljoen euro
besteed worden voor vorming, wat neerkomt op
een bedrag van 100 miljoen frank. Indien er een-
zelfde aantal ondernemingen een aanvraag indie-
nen, dan zal de afschaffing van het plafond van 4
miljoen frank de Vlaamse regering 400 miljoen
frank kosten. Het bedrag voor KMO’s werd opge-
trokken van 20.000 tot 25.000 frank per werkne-
mer, wat neerkomt op een uitgave van 200 miljoen
frank voor de Vlaamse regering. Het uitbreiden
van de begunstigde sectoren zal eveneens 400 mil-

joen frank kosten, wat neerkomt op een totale
kostprijs van Vlamivorm van 3 miljard frank. Van
dit bedrag is al 500 miljoen frank verwerkt in de
begrotingscontrole.

– Verhouding Vlaminov en sociale akkoorden

Verschillende sprekers hebben vragen bij de ver-
houding tussen de sociale akkoorden en de maatre-
gelen via Vlaminov. De heer Jacques Laverge
merkt op dat er binnen bepaalde sectoren een cen-
traal akkoord is afgesloten over bijkomende vor-
ming. Indien een bedrijf daaraan deelneemt, heeft
het al betaald voor vorming. Spreker wenst te ver-
nemen of deze vormingsbijdrage van de bedrijven
aftrekbaar is via de onroerende voorheffing. De
minister antwoordt hierop dat de onroerende voor-
heffing wordt afgerekend in augustus of septem-
ber. Op dat ogenblik ontvangt het bedrijf de subsi-
die. Binnen het jaar moet het bedrijf de vormings-
subsidie besteden aan vorming. Dit feit dient los
gezien van de eventuele federale maatregelen en
de plannen voor meer vorming die op dit ogenblik
door het VBO worden voorgesteld.

De heer Paul Deprez vraagt zich af wat de verhou-
ding is tussen Vlaminov en de mogelijke sectorale
akkoorden. De heren Johan De Roo en Jos Stassen
vragen hoe de inspanningen op Vlaams en op fede-
raal niveau zullen gecoördineerd worden. Op fede-
raal vlak wordt voor de komende zes jaar tijd twin-
tig miljard frank uitgetrokken voor vorming. Hoe
zal de minister garanderen dat de 3 miljard frank
hier bovenop zal komen ? Het gevaar bestaat dat
men met de middelen aan verschillende voor waar-
den zal proberen te voldoen.

De voorzitter, de heer Voorhamme, heeft dezelfde
vraag. Hij stelt vast dat Vlamivorm een bijkomen
de opleidingsinspanning betreft ten opzichte van
het niveau van 1998. Een onderneming zal ofwel
individueel steun kunnen aanvragen, ofwel via een
subsectoraal of sectoraal akkoord. Maar ook het
akkoord op federaal niveau voorziet in een lasten-
verlaging. Er moet vermeden worden dat het ene
met het andere betaald wordt. Het ontwerp van
decreet regelt dit niet, misschien kan dit in de uit-
voeringsbesluiten opgenomen worden.

De voorzitter acht het belangrijk dat diegenen die
betrokken zijn bij de onderhandelingen van het
federaal akkoord – de sociale partners die nu ook
moeten onderhandelen op ondernemings- en sec-
toraal niveau – ook betrokken worden bij de
akkoorden over Vlamivorm. Het gaat immers over
dezelfde materie. Beide moeten deel uitmaken van
het beleid van de individuele bedrijven.
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De minister bevestigt dat ook in het federale soci-
aal akkoord extra middelen worden uitgetrokken
voor vorming. Het spreekt voor zich dat deze extra
inspanning niet als uitgave in het kader van Vlami-
vorm beschouwd kan worden. Dat zou erop neer-
komen dat de Vlaamse regering de federale bijdra-
ge financiert. Bovendien worden die middelen niet
opgenomen in de sociale balans.

De heer Deprez merkt op dat de bijdragen die
betaald worden in het kader van een sectoraal
akkoord, niet in aanmerking worden genomen als
verantwoorde kosten. Hij stelt de vraag of dit wel
het geval is als men ook aan activiteiten deelneemt
waarvoor bijkomend moet betaald worden. Minis-
ter Van Rompuy antwoordt bevestigend.

Om te voorkomen dat vorming, die al gefinancierd
wordt door de sector of de federale lastenverla
ging, nogmaals vergoed wordt, stelt de heer De
Roo voor om in de tekst te vermelden dat de
Vlaamse regering bepaalt welke inspanningen als
bijkomende vorming in aanmerking kunnen
komen. De Vlaamse regering moet ook kunnen
bepalen welke bedrijven van een vormingsintentie
worden vrijgesteld omdat zij reeds voldoende
inspanningen leveren.

De minister denkt dat dit voldoende vervat is in
artikel vier. De voorzitter vindt echter dat bijko-
mende vorming nog expliciet in dit artikel moet
vermeld worden. De heer Deprez wijst er op dat in
artikel drie, paragraaf twee, al sprake is van bijko-
mende vorming.

De minister stelt voor naar analogie van artikel 3
ook in artikel 4 de opsomming ‘personeelseenheid,
vorming, vormingsniveau en vormingsintenties’ te
vervolledigen met ‘en bijkomende vormingsinspan-
ningen’.

De heer De Roo kondigt een amendement in die
zin aan.

– Vlamivorm ook voor werkzoekenden ?

De heer De Roo dringt toch aan op aandacht voor
de werkzoekenden. Hoewel de VDAB zich vooral
richt tot deze groep, vindt hij het toch in het belang
van de ondernemingen als die, via sectorale vor-
mingsinstanties, werkzoekenden vorming geven die
eventueel kan leiden tot aanwerving. Hij stelt de
vraag of het niet zinvol is om de minister te machti-
gen zelf te bepalen welke categorieën van werk-
zoekenden hij wil gelijkstellen om in aanmerking
te komen voor deze vorming. In bepaalde streken
is er bijvoorbeeld een tekort aan werknemers in de

textielsector. Ondernemingen zouden dan een
beroep kunnen doen op de vormingsinstituten om
de opleiding te geven die nodig is om voldoende
mensen in dienst te kunnen nemen. Hij ziet geen
bezwaar om dit op te nemen.

De heer De Roo stelt vast dat vele bedrijven moei-
lijkheden hebben om personeel te werven. Kan een
bepaalde categorie van werkzoekenden niet
betrokken worden bij het initiatief, zodat ze kansen
krijgen binnen de bedrijven ? Spreker wijst erop
dat er ondanks de problemen bij Levi-Strauss 800
niet-ingevulde vacatures zijn in de textielsector en
dat ook in andere knelpuntberoepen de vacatures
te traag worden ingevuld.

Er moet volgens de minister een onderscheid
gemaakt worden tussen vorming voor werkzoeken-
den en vorming voor werknemers. Het eerste
maakt deel uit van het arbeidsmarktbeleid, terwijl
Vlamivorm enkel bedoeld is voor werknemersop-
leidingen.

De voorzitter wijst erop dat Vlamivorm de drem-
pel tot het aanwerven van bepaalde categorieën
werkzoekenden zal verlagen. De heer Jos Stassen
treedt hem volmondig bij en verwijst naar de leslo-
kalen die Volvo-Gent onlangs heeft gebouwd.
Deze worden verhuurd aan de VDAB die ze kan
gebruiken voor de opleiding van werkzoekenden.

Minister Van Rompuy zegt dat het moeilijk is om
dit op de juiste manier te definiëren. Men geeft een
toelage aan de werknemer en wat als die uiteinde-
lijk toch niet wordt aangeworven ?

De heer De Roo antwoordt dat er een toelage
wordt gegeven aan de onderneming om mensen op
te leiden die nadien in het bedrijf terechtkomen.
Dit wordt geregeld in de sectorale fondsen. Als
men hiervoor beroep doet op een bepaalde onder-
neming, heeft die daarbij bijkomende kosten, bij-
voorbeeld voor de stages.

De voorzitter merkt op dat er nog een ander aspect
is verbonden aan de beperking van de toelagen tot
de werknemers. Het gebeurt dat de kernonderne-
ming opleidingen organiseert voor de werknemers
van de toeleveringsbedrijven, die cruciaal zijn voor
de relaties tussen de ondernemingen. Deze oplei-
dingen worden niet geregistreerd als vorming van
deze bedrijven, terwijl deze niet slecht zijn en ook
bijdragen aan het gestelde doel.

Volgens de heer De Roo komt het erop aan om
aan de minister de mogelijkheid te geven om de
uitvoeringsmodaliteiten te bepalen. De verfijning
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van het ontwerp van decreet is essentieel om er
een belangrijk instrument van te maken.

Minister Van Rompuy merkt op dat er hiervoor in
de begroting andere middelen kunnen worden aan-
gewend. Zo gaat het geld waarover minister Kelch-
termans beschikt in het kader van het Vlaams
actieplan  werkgelegenheid grotendeels naar de
knelpuntberoepen.

Minister Eric Van Rompuy vraagt zich af of het wel
aangewezen is om ook de kosten van vorming voor
werkzoekenden mee te financieren. Hij vreest dat
er nieuwe problemen door zullen worden
gecreëerd.

De voorzitter verwijst in dit verband naar de indi-
viduele beroepsopleiding : de opleiding van een
werkzoekende wordt gefinancierd door de VDAB,
op voorwaarde dat een onderneming zich enga-
geert om de betrokkene achteraf in dienst te
nemen.

De heer Johan De Roo merkt op dat de middelen
voor vorming van werkzoekenden gefinancierd
door sectorale fondsen, geen tweede maal mogen
worden in mindering gebracht van het belastbare
inkomen.

Als een onderneming bij de opleiding wordt inge-
schakeld, ontstaan onvermijdelijk kosten voor dat
bedrijf. Deze bijkomende kosten zouden volgens
de spreker moeten kunnen worden afgetrokken.
Spreker stelt daarom voor om het ontwerp van
decreet in deze zin aan te vullen.

De heer Jean-Marie Bogaert repliceert dat het
geen zin heeft om bedrijven die de werknemers
uiteindelijk niet tewerkstellen financieel te steu-
nen. De heer De Roo antwoordt daarop dat onder-
nemingen dit soort inspanningen pas doen als er
vacatures zijn. De heer Bogaert pleit echter voor
rechtlijnigheid : enkel werknemers in ondernemin-
gen mogen in aanmerking komen.

De heer Paul Deprez ziet het volgende probleem :
als een bedrijf als Volvo financieel tussenkomt
voor vorming door een opleidingsinstelling voor
een knelpuntberoep als lasser, zal Volvo daarvoor
een factuur krijgen. De spreker stelt dat het heel
moeilijk is om te controleren of de middelen niet
werden besteed aan personen die al in dienst
waren op het moment van de opleiding.

De voorzitter zegt dat de centrale vraag is of het
bestaande instrumentarium volstaat. Hij vraagt

zich af of een en ander niet beter zou worden gere-
geld via de bestaande kanalen, zoals de VDAB.

De heer Eddy Schuermans geeft aan dat de midde-
len op het budget van Tewerkstelling veel moge-
lijkheden bieden om de werkgelegenheid te stimu-
leren. De maatregel van lastenverlaging is al inge-
wikkelder gemaakt door de aanvulling via Vlami-
vorm. Het komt erop aan om een en ander niet nog
complexer te maken : op den duur zal men door
het bos de bomen niet meer zien.

De heer Stassen stelt dat een bedrijf dat personeel
zoekt voor knelpuntberoepen voor een stuk de
maatschappelijke opdracht heeft om zelf inspan-
ningen te doen voor opleiding. De overheid kan
hierbij echter bijspringen. Hoe dit moet gebeuren
moet technisch worden onderzocht.

De minister onderstreept dat volgens artikel 3 van
het ontwerp van decreet, de vormingsinspanningen
gericht moeten zijn op werknemers in de onderne-
ming. Als de maatregel wordt opengetrokken kan
de factuur erg hoog oplopen. De rekrutering van
arbeidskrachten mag niet worden afgewenteld op
de gemeenschap.

Minister Van Rompuy vindt het belangrijk dat de
11.000 ondernemingen die Vlamivorm zullen aan-
vragen vormingsintenties zullen neerleggen. Ze
moeten dus nagaan wat ze aan vorming doen. In
een aantal ondernemingen, met name in veel
KMO’s, zal dit pover zijn. De minister meent dat er
zo een denkproces op gang zal komen. De twintig
miljard frank waarover het VBO het heeft, betref-
fen vormingsinspanningen voor bestaande werkne-
mers. Hieraan wil de Vlaamse regering dus een
incentive geven. De minister wil in elk geval een
onderscheid maken tussen de taak van de VDAB
voor de opleiding van werkzoekenden en de vor-
ming voor werknemers die geregeld wordt in
Vlamivorm.

– Uitbreiding Vlamivorm tot andere sectoren ?

De heer Leo Cannaerts mist in het ontwerp van
decreet de vrije beroepen die diensten verlenen
aan de KMO’s. De arbeidsbemiddeling kan wel
genieten van de maatregel. Hij vraagt zich af of het
enkel het budget is dat de minister weerhouden
heeft om verder te gaan in de tertiaire sector en of
het niet mogelijk zou geweest zijn de maatregel uit
te breiden tot andere sectoren als de steun per
werknemer niet verhoogd werd.

De minister antwoordt dat de maatregel al werd
uitgebreid naar onder andere de interimkantoren
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en de reinigingsbedrijven. Hij geeft toe dat deze
keuze gedeeltelijk werd ingegeven door budgettai-
re redenen en dat er hierover discussie mogelijk is.
Hij wijst erop dat men bij de vrije beroepen weinig
onroerende voorheffing betaalt en beklemtoont
dat het tenslotte ging om steun aan ondernemingen

– Vormingsinspanningen : normen en controle

De heren De Roo, Stassen en Bogaert vragen zich
af hoe men zeker kan zijn dat het gaat om extra
vormingsinspanningen. Wat zal de norm zijn ? Tal
van bedrijven deden eerder al veel inspanningen ;
moeten die nu ook nog extra inspanningen doen ?
De heer De Roo vraagt of het mogelijk is te
omschrijven wat een voldoende inspanning is, in
termen van een bepaald percentage van de loon-
massa. Kunnen de werknemers, die verantwoorde-
lijkheid dragen in de onderneming, bijvoorbeeld
omdat ze lid zijn van de ondernemingsraad,
betrokken worden bij de organisatie van de vor-
ming ?

De heer Stassen vraagt zich af hoe de minister gaat
garanderen dat de belangrijke som van 3 miljard
frank, die bijkomend geïnvesteerd wordt, daadwer-
kelijk gebruikt wordt voor een betere vorming van
de juiste mensen. Zijn er al akkoorden met vor-
mingsinstellingen, zoals VDAB en de vormingsin-
stituten opgericht met sectorfondsen ? Zullen de
bedrijven een vormingsinvesteringsplan moeten
opstellen ? 

Vorming kan zowel extern als intern georganiseerd
worden. Bedrijven kunnen onderling samenwerken
of met een kenniscentrum. Minister Van Rompuy
benadrukt dat het wel degelijk om extra vorming
moet gaan, boven het vormingsniveau van 1998. De
sociale balans geeft aan welke vormingsinspanning
een bedrijf geleverd heeft in 1998. In 1999 moeten
bedrijven extra vorming organiseren en het bedrag
dat ze daarvoor uittrekken moet minstens gelijk
zijn aan de Vlamivormsubsidie. Voorbeelden zijn :
bijscholing, vervolmaking, omscholing, beroepsspe-
cifieke taalcursussen, bedrijfsbeheer, zachte vor-
ming en oganisatorische vorming.

Bedrijven moeten de extra uitgaven bewijzen met
facturen of contracten met de VIZO of VDAB.
Alle bedrijven moeten bij hun aanvraag een vor-
mingsplan voegen. Voor grote ondernemingen
moet dit vormingsplan goedgekeurd zijn door de
ondernemingsraad of de syndicale delegatie. Voor
kleine ondernemingen zal de uitvoering ervan ach-
teraf gecontroleerd worden via steekproeven. Als
een KMO met tien werknemers een subsidie van
250.000 frank krijgt, moet die binnen het jaar aan

de hand van facturen de bijkomende inspanning
bewijzen.

De heer Jean-Marie Bogaert wil weten hoe men er
zeker van kan zijn dat het om een extra inspanning
gaat.

De heer Danny Van Assche, kabinetsmedewerker,
wijst erop dat de aanvrager de bedragen uit secties
580 en 581 van de sociale balans moet vermelden.
Wie geen sociale balans moet indienen, moet vor-
mingsinspanningen staven aan de hand van factu-
ren en contracten.

Het ondernemingsplan kan bestaan uit eigen initia-
tieven of aansluiten bij een sectoraal vormingsak-
koord. Een combinatie van de twee is eveneens
mogelijk.

De heer Paul Deprez stelt de vraag of een KMO
van 10 werknemers de 250.000 frank, waarop ze
recht heeft, geheel aan bijkomende vorming moet
besteden, als ze kan bewijzen dat ze vorig jaar al 1
miljoen frank aan vorming heeft uitgegeven.

De minister antwoordt dat de ambitie 1,9 percent
van de loonkost is. Als een bedrijf kan bewijzen dat
het dit jaar al meer inspanningen doet, hoeft het er
geen bijkomende te doen. De subsidie is dan in
feite een beloning voor de grote inspanningen die
men al doet.

Volgens de heer Jos Stassen rijst de vraag hoe men
kan verzekeren dat er een surplus is op het inter-
professioneel akkoord in de sectoren waar er geen
vormingsakkoorden zijn gesloten. Hij ziet niet in
hoe men een onderscheid kan maken tussen de
inspanningen die gebeuren op basis van het inter-
professioneel akkoord en deze op basis van Vlami-
vorm.

Minister Van Rompuy antwoordt dat de eventuele
hogere bijdragen niet in de sociale balans staan.
Die bijdragen moeten worden onderscheiden van
de vormingsinspanningen met betrekking tot
Vlamivorm. Hij benadrukt dat men ervoor moet
opletten om het federale systeem van sectorale
akkoorden niet indirect te subsidiëren. Hoe dan
ook geschieden de beoordeling en de toekenning
van de toelage individueel per onderneming.

De voorzitter merkt op dat de sociale balans ook
uitgaven bevat. De uitgaven voor vorige inspannin-
gen in het kader van een akkoord, staan er wel in.
In de meeste gevallen betaalt men aan een fonds
en krijgt men daar kredieten voor. Men kan de uit-
gaven langs het fonds recupereren. De vraag rijst
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evenwel op welke manier dit in de sociale balans
staat en hoe dit gebeurt in de ondernemingen die
niet gebonden zijn door een sectoraal akkoord. Als
deze aansluiten bij een of ander akkoord, komen
ze op federaal niveau in aanmerking voor een
loonlastenverlaging. Hij stelt de vraag hoe men dit
kan controleren.

De minister benadrukt dat men in ieder geval moet
vermijden dat er twee keer wordt betaald. Vlaan-
deren kon echter moeilijk wachten op de sectorale
vormingsakkoorden vooraleer iets te ondernemen.
Op het moment dat Vlamivorm opgericht werd,
wist men nog niet wat er op federaal niveau zou
gebeuren.

De heer Johan De Roo merkt op dat hij het woord
vormingsakkoord niet terugvindt in de tekst. Het
opnemen van deze term zou een aantal problemen
kunnen oplossen. Ook is hij van mening dat de
minister de machtiging zou moeten krijgen om
nader te bepalen wanneer een onderneming vol-
doende vormingsinspanningen heeft gedaan. Dit
zou discussies kunnen vermijden. Er moet voorts
een afwijkende regeling mogelijk zijn voor onder-
nemingen die bewezen hebben dat ze al voldoende
vormingsinspanningen hebben geleverd.

De heer Bogaert wijst erop dat het niet om een
akkoord hoeft te gaan. De minister zegt dat het
niet gaat om een vormingsplan, maar wel om vor-
mingsintenties. Er moet een akkoord zijn met de
werknemers. Er zijn drie mogelijkheden. Ofwel
gaat het om een ondernemingsplan dat voorgelegd
wordt aan de ondernemingsraad en aan de syndica-
le delegatie. Een onderneming met minder dan
honderd werknemers kan ook zonder meer een
vormingsplan indienen. Ten slotte kan een indivi-
duele onderneming zich ook aansluiten bij een sec-
toraal plan waarvan het dan bepaalde onderdelen
overneemt. Het gaat uiteindelijk om een individu-
ele vormingsintentie. De voorzitter wijst erop dat
nergens in de tekst vermeld staat dat er een over-
eenkomst moet zijn in de ondernemingsraad of
met de syndicale delegatie. Hij meent nochtans dat
het wel mogelijk moet zijn het overleg te honore-
ren waar dit mogelijk is. De beste instantie om na
te gaan hoe de opleidingsinspanningen gericht zijn
is een dergelijk overlegorgaan. De heer De Roo
vindt het betwistbaar dat er in een moderne onder-
neming vorming zou georganiseerd worden waar-
over er geen overleg is geweest met de werkne-
mers. Hij meent dat er veel meer kans op slagen is
wanneer er wel na overleg een akkoord is bereikt.

De heer Van Assche licht toe waarom er sprake is
van vormingsintenties en niet van een vormings-

plan. In het sociaal overleg werd het woord vor-
mingsplan gebruikt voor een plan voor de hele
onderneming. Het zou inderdaad goed zijn als de
ondernemingen geregeld een dergelijk plan zouden
opmaken. Hier gaat het er echter om wat de onder-
neming met de middelen van Vlamivorm wil gaan
doen. Dat is minder dan een ondernemingsplan.
Wat een vormingsintentie is staat omschreven in
artikel 4. De voorzitter begrijpt dat het gaat om
een vormingsintentie in de betekenis die omschre-
ven staat in de tekst. Hij vraagt zich wel af of er in
de tekst niet zou kunnen gesproken worden van
een vormingsintentie in het kader van een oplei-
dingsplan. Zo kunnen de ondernemingen, en zeker
de KMO’s, ertoe aangezet worden een opleidings-
plan op te maken. Hij meent dat er overleg zou
moeten gepleegd worden als dit binnen de onder-
neming bestaat. Als dat niet het geval is, dan zou
het overleg opgestart moeten worden.

De heer Paul Deprez wijst erop dat in de uitvoe-
ringsbesluiten toch nog moet omschreven worden
wat vormingsplannen precies inhouden.

– Vlamivorm en ESF4

De heer Stassen wil weten wat het verband is tus-
sen Vlamivorm en ESF4.

De heer De Gucht vraagt zich af of de Europese
Commissie wel bereid zal zijn om Vlamivorm als
een cofinanciering van die vierde doelstelling te
beschouwen.

De minister verwijst naar pagina 6 van de nota :
daar staat dat de Vlamivorm-premie van 10.000
frank via het ESF kan verhoogd worden met 8.000
frank. De heer Van Assche licht toe dat de koppe-
ling aan ESF4 al besproken is in de stuurgroep van
ESF4. Daar werd overeengekomen dat men dit
kan aanvaarden als een vorm van cofinanciering.
Als iemand Vlamivorm-middelen krijgt, dan krijgt
die echter niet automatisch ook ESF4-middelen. Er
moet een tweede aanvraag worden gedaan, waar-
van de procedure een stuk ingewikkelder is en
waar voorwaarden bijkomen. Het is wel de bedoe-
ling de ondernemingen de weg te wijzen naar
ESF4. Omgekeerd is een ESF4-aanvraag geen
voorwaarde om in aanmerking te komen voor
Vlamivorm.

– Vlamivorm en KMO’s

De voorzitter wijst erop dat volgens het voorlig-
gende ontwerp van decreet het akkoord van de
ondernemingsraad is vereist. Vlaanderen is echter
een KMO-land. Bedrijven met minder dan 100
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werknemers hebben geen ondernemingsraad. Maar
het probleem van de vorming stelt zich precies het
scherpst in de kleine ondernemingen. Het is dus
belangrijk dat de eerstelijnscontrole van de sociale
partners ook voor Vlamivorm georganiseerd
wordt. Dit moet het mogelijk maken om de vor-
mingsgelden gericht te besteden. De bestaande
vorming wordt voornamelijk gericht naar bepaalde
categorieën werknemers. Diegenen die het groot-
ste risico lopen om werkloos te worden, krijgen
dikwijls ook de minste vorming. Het is belangrijk
dat de bijkomende middelen voornamelijk voor
die categorieën gebruikt worden. De voorzitter
pleit ervoor deze vorming aan de sociale partners
zelf over te laten : zij kennen het terrein.

De heer Bogaert treedt het standpunt van de voor-
zitter bij : hoe kunnen we de vormingsinitiatieven
op een geordende manier stimuleren bij de talloze
kleine ondernemingen met minder dan honderd
werknemers ? Precies daar ontbreekt de structuur
om vorming te stimuleren en liggen de kosten voor
vorming ook relatief hoger.

De minister zegt dat het een probleem is dat
KMO’s zeer weinig aan vorming doen. Vertegen-
woordigers van de middenstandsorganisaties bin-
nen het Vesoc hebben dit trouwens al toegegeven.
Het NCMV is bereid Vlamivorm te gebruiken als
instrument om KMO’s meer te doen investeren in
vorming.

– Varia

De heer Bogaert wil weten wanneer de subsidie
betaald wordt, als het jaar 1998 als basis gebruikt
wordt en in 1999 extra vorming moet georgani-
seerd worden. Minister Van Rompuy antwoordt
dat de subsidie onmiddellijk na goedkeuring van
de aanvraag wordt uitbetaald. Die subsidie moet
binnen het jaar besteed worden aan bijkomende
vorming.

Hij is blij dat Vlamivorm een voortzetting is van
Vlaminov met de bijkomende voorwaarde van vor-
ming, maar vraagt zich af of dit plan beperkt blijft
tot één jaar.

De heer De Roo vindt een verlenging van het ini-
tiatief geen slechte denkpiste, aangezien België
inspanningen moet leveren in het kader van de
Europese richtsnoeren. De voorzitter wijst erop
dat de beperking tot één jaar in de tekst staat.

De heer Paul Deprez vindt dat de administratie
ervan in dat geval beperkt moet gehouden worden.
Hij begrijpt dat het, op het einde van de legisla-

tuur, moeilijk is om maatregelen te treffen voor
meerdere jaren. De formule is wel niet ideaal.

De heer Johan De Roo vraagt wat er gebeurt met
ondernemingen die aan de voorwaarden voldoen,
een korting krijgen en die dan plots op een onge-
oorloofde manier tot collectief ontslag overgaan.

De minister antwoordt dat hierop werd geantici-
peerd in de slotpassus van artikel 4 : het bedrag zal
worden teruggevorderd als niet aan de informatie-
of raadplegingsprocedure bij collectief ontslag
wordt voldaan.

3. Artikelsgewijze bespreking en stemming

Hoofdstuk VIII, de artikelen 35, 36 en 37 worden
zonder verdere opmerkingen aangenomen met 8
stemmen bij 2 onthoudingen.

In artikel 38, 2°, § 1, op de derde regel, overwegen
de heren Voorhamme en Lisabeth een amende-
ment in te dienen om achter de woorden "in de
mate dat de belastingplichtige", de woorden "in
het kader van een opleidingsplan" toe te voegen.

Dit amendement zou tegemoet komen aan de zorg
dat het vormingsplan effectief wordt uitgevoerd.
Enkele leden vrezen voor de bijkomende last voor
de kleine ondernemingen en wensen het niet te
steunen. De moeilijkheid is ook dat Vlaminov
slechts geldt voor één jaar. Het heeft dus niet veel
zin om te spreken van een planning.

De heren Voorhamme en Lisabeth kunnen begrip
opbrengen voor deze bekommernis en dienen het
amendement niet in.

Artikelen 38 en 39 worden aangenomen met 8
stemmen bij 2 onthoudingen.

Op artikel 40 ligt een amendement voor van de
heren De Roo, Deprez en Voorhamme om in 2° na
het woord "vormingsniveau" de woorden "bijko-
mende vormingsinspanning" in te voegen. Ter ver-
antwoording wordt verwezen naar de algemene
bespreking. Dit amendement wordt aangenomen
met 9 stemmen bij 1 onthouding.

Het aldus gewijzigde artikel 40 wordt aangenomen
met 8 stemmen bij 2 onthoudingen.

Het gehele hoofdstuk VIII wordt met dezelfde
stemming aangenomen.
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DEEL II : BEVOEGDHEDEN VAN DE
VLAAMSE MINISTER-PRESIDENT

HOOFDSTUK VII  –  TERUGVORDERING
VAN OVERHEIDSSTEUN (Artikel 34)

1. Toelichting door de Vlaamse minister-president

Minister-president Luc Van den Brande licht
Hoofdstuk VII (Artikel 34, §§ 1 en 2) toe als volgt.

De SERV had een standpunt ingenomen over het
voorstel van decreet van de heren Voorhamme,
Sleeckx, Dielens en Tobback houdende de terug-
vordering van overheidssteun van ondernemingen
die de informatie- en raadplegingsprocedure in
geval van collectief ontslag niet naleven. Naar aan-
leiding daarvan besliste de Vlaamse regering op
woensdag 23 juli 1997 dat de Vlaamse ministers die
bevoegd waren voor sociaal-economische over-
heidssubsidies in het kader van het Vlaams werk-
gelegenheidsbeleid, het tot hun plicht rekenen dat
het principe van terugvordering van overheids-
steun bij niet-naleving van de geldende informatie-
en raadplegingsprocedure kan worden ingepast in
de beoogde steunmaatregelen. Er werd ook beslist
dat de resultaten van dit onderzoek moeten wor-
den bezorgd aan de bevoegde commissie van het
Vlaams Parlement.

Op verzoek van de minister van Wetenschap en
Technologie bracht het Vlaams instituut voor de
bevordering van het wetenschappelijk en technolo-
gisch onderzoek (VITO) op 6 april 1998 in een
technische nota een juridisch advies uit over de
integratie van het principe van terugvordering in
de geldende reglementering voor het verlenen van
steun aan wetenschappelijk en technologisch
onderzoek. Deze reglementering bestaat enerzijds
uit het decreet van 6 mei 1987 tot bevordering van
het industrieel-wetenschappelijk onderzoek, en
anderzijds uit het besluit van de Vlaamse regering
tot regeling van de bevordering van het industrieel,
wetenschappelijk en technologisch onderzoek in
Vlaanderen van 23 oktober 1991.

Volgens het IWT bestaan er momenteel slechts
twee wettelijke normen voor de opvolging, rappor-
tering en sanctionering van de door haar toegeken-
de steun : artikel 55 tot en met 58 van het KB van
17 juli 1991 houdende coördinatie van de wetten
en het algemeen controlerecht van het Rekenhof
op het IWT in uitvoering van de Grondwet. Vol-
gens het IWT is een wetgevende norm in de vorm
van een decreet noodzakelijk om de doelstellingen

van de indieners van het voorstel te kunnen berei-
ken.

Om die reden stelt de minister-president artikel 34
voor. Op basis van artikel 2 van het besluit van de
Vlaamse regering van 23 oktober 1991 tot bevorde-
ring van het industrieel, wetenschappelijk en tech-
nologisch onderzoek en tot terugvordering van
overheidssteun van ondernemingen die de infor-
matie- en raadplegingsprocedure in geval van col-
lectief ontslag niet naleven, biedt dat artikel de
wettelijke grondslag voor de terugvordering van
steun door het IWT. Rekening houdend met de
juridische analyse en de nota die het IWT op ver-
zoek van de minister-president opstelde, vraagt de
minister-president deze decretale bepaling goed te
keuren. Ze is de invulling van het principe, in de
omstandigheden en onder de voorwaarden die
werden aangegeven in dit voorstel van decreet.

2. Bespreking

De heer Jacques Laverge heeft een vraag over het
ingaan van de datum voor de periode van vijf jaar
waarnaar in artikel 34 wordt verwezen. Voor het
IWT wordt de toegekende steun soms heel ver-
spreid betaald. Voor het wetenschappelijk onder-
zoek is er dus vaak een groot verschil tussen de
steunverlenings- en de uitbetalingsdatum. Expan-
siesteun wordt heel snel toegekend, terwijl de bet-
alingen voor programmaondersteuning in fases
gebeuren.

Minister-president Luc Van den Brande repliceert
dat men zich moet baseren op het standpunt en de
datum van de raad van bestuur. In het verleden
kon dat misschien tot die moeilijkheid leiden, maar
ondertussen werd afgestapt van de voorschottenre-
geling. Zodra de raad van bestuur een beslissing
heeft genomen, is er nu een totale subsidiëring.

Wel vergt dit waarschijnlijk nog een of twee uitvoe-
ringsbesluiten. Die zullen er ook komen.

De voorzitter vraagt om op de hoogte te worden
gehouden van die uitvoeringsbesluiten.

3. Artikelsgewijze bespreking en stemming

Het enig artikel 34 van hoofdstuk VII-Terugvorde-
ring van overheidssteun wordt aangenomen met 8
stemmen bij 2 onthoudingen.
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Hoofdstuk XIV

Tewerkstelling

Een amendement van de leden Voorhamme, Van
Cleuvenbergen, Stassen, Laverge en Bogaert,
strekt er toe een nieuw hoofdstuk XIV met als titel
"Tewerkstelling het programmadecreet" toe te
voegen (Parl. St. Vl. Parl. 1998-99, nr. 1214/5).

De commissie overtuigt de indieners om dit amen-
dement in te trekken omdat de bekommernis inza-
ke de oprichting van sociale werkplaatsen door de
OCMW’s aan de orde zou komen in een verzamel-
decreet. Conform de economie van een program-
madecreet, hoort deze aangelegenheid hier niet
thuis.

Dit amendement wordt ingetrokken.

Hoofdstuk XV

Toerisme

Door de leden Merckx-Van Goey, Coens, Maes en
Sleeckx, wordt een amendement ingediend dat een
nieuw hoofdstuk XV – Toerisme invoegt met een
enig artikel (Parl. St. Vl. Parl. 1998-99, nr. 1214/10).

Dit amendement machtigt de Vlaamse regering
ertoe, in het kader van een bijzonder kustpromo-
tieprogramma, een aantal subsidies toe te kennen
aan een lijst van nominatim vermelde projecten.

Dit zou gebeuren lastens de begrotingen 1997, 1998
en 1999. De Vlaamse regering stelt de voorwaarde
inzake toekenning en uitbetaling vast. Dit artikel
heeft uitwerking met terugwerkende kracht tot 1
januari 1997.

Dit amendement is een technische aanpassing
ingevolge opmerkingen van het Rekenhof. Het ver-
strekt een decretale basis aan het kustactieplan.

Dit amendement, houdende invoeging van een
nieuw hoofdstuk XV-Toerisme, wordt aangenomen
met 8 stemmen voor bij 2 onthoudingen.

De verslaggever, De voorzitter,

Eddy SCHUERMANS Robert VOORHAMME
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